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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه مشکلات کشور با تعطیل کردن فضای مجازی برطرف 
نمی شود گفت: ساختارهای امنیت سایبری و مراکز آپا باید به نفع مردم کار کنند و مردم احساس کنند 

که یک جایی حواسش به امنیتشان است و در فضای مجازی بی پناه نیستند.
فناوری اطلاعات، محمدجواد آذری  ارتباطات و  به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
جهرمی در نشست هماهنگی بین مراکز آپا )آگاهی رسانی، پشتیبانی، امداد برای آسیب پذیری ها و حوادث 
امنیتی سایبری(، ادارات کل ارتباطات فناوری استان ها و مسئولان فناوری اطلاعات استانداری های کشور 
بابیان اینکه برخی تصورشان از حوزه امنیت این است که اگر مجهز به سیستم های امنیتی شویم دیگر امنیت 
برقرار می شد، گفت: معمولًا سازمان هایی با چنین تفکری از جایی ضربه می خورند که تصورش را ندارند. 
آیا همه دیوارها و محیط ورودی سازمان را می شود حفاظت کرد؟ متر به متر دیوارهای مجموعه را نگهبان 

و دوربین و سیستم های امنیتی گذاشت؟ هزینه اداره مجموعه ای با چنین تفکری بسیار زیاد خواهد بود.
وی بابیان اینکه در حوزه امنیت دو نوع تهدید وجود دارد گفت: یک تهدید دسترسی افراد غیرمجاز به 
داده های سازمان و دوم تهدید دسترسی افراد مجاز به داده های حساس و محرمانه است که در این زمینه 

مبحثی تحت عنوان سطوح دسترسی یا مدیریت سطوح دسترسی وجود دارد.
وزیر ارتباطات افزود: بنابراین اولین گام مدیریت امنیتی در هر مجموعه ای، مدیریت سطوح دسترسی است. 
مفهومش این می شود که در هر سازمانی تمام داده ها و تمام پردازش ها باید طبقه بندی شده باشد. تمام افراد 
هم باید عنوان طبقه بندی داشته باشند. آن وقت مدیریت سطوح دسترسی در سازمان مشخص می کند که 
آیا این فرد می تواند به این اطلاعات دسترسی داشته باشد یا خیر که بسته به محیط ها و مقررات گذاری ها 

متفاوت خواهد بود.

آذری جهرمی تصریح کرد: چند درصد سازمان ها از این مدیریت سطوح امنیتی برخوردار هستند. اصلًا در 
کشور ما مدیریت طبقه بندی اطلاعات یعنی چه؟ این به هم ریختگی و بی نظمی در مدیریت سطوح دسترسی 
را در مجموعه های مختلف کشور می بینیم و عمده درز اطلاعات هم ناشی از همین مسئله است. این روزها 
بحث دستبرد به برخی بانک ها مطرح شده و عده ای مدعی شده اند که بانک ها هک شده اند این در حالی 
است که بانک ها هک نشده بودند بلکه پیمانکار فنی سابق یک مجموعه از اطلاعاتی که به آن ها دسترسی 

داشت نسخه پشتیبان گرفته بود و اکنون با دسترسی به این نسخه در حال تهدید و باج گیری است.
که  می داد  اجازه  می کنید  فکر  بود  مهم  امنیتی  سطوح  مدیریت  سازمان  آن  برای  اگر  کرد:  تأکید  وی 
مدیر فنی نسخه ای از اطلاعات را در اختیار داشته باشد. این مجموعه ها به مدیریت سطوح امنیتی دسترسی 
اطلاعات اهمیت نمی دهند بعد که دچار مشکل می شوند انتظار دارند که مرکز ماهر تمام مشکلاتشان را 
برطرف کند. وزیر کابینه دولت دوازدهم بابیان اینکه عمده شکایت عموم مردم و مراجع آنان به مراکز 
انتظامی با موضوع کلاه برداری های مالی در فضای مجازی است و این مسئله رتبه نخست شکایت ها در 
حوزه فضای مجازی را به خود اختصاص داده است، گفت: اینجا سؤالی که مطرح می شود این است که 

برای مقابله با این کلاهبرداری ها چه اقدامات پیشگیرانه ای انجام شده است؟
آذری جهرمی با تأکید بر اینکه دلایل و علل وجود ناامنی الزاماً به خاطر در اختیار نداشتن سیستم فنی 
نبودن  درست  و  سهل انگاری ها  و  اجتماعی  جامعه شناسی،  مشکلات  می کنند  فکر  برخی  گفت:  نیست، 
فرایندهای اداری را می شود با یک دکمه حل کرد. بسیاری از مسئولان هم همین عادت را پیدا کرده اند که 
هر جا به مشکلی برمی خورند فکر می کنند با یک دکمه یا با یک سامانه می توانند تمام مشکلات مملکت 
را برطرف کنند. وی افزود: درحالی که مشکلات امنیتی این گونه قابل حل نیست. اگر فرایندی به لحاظ فنی 
خوش ساخت نباشد نباید از آن انتظار داشت که امن و ایمن باشد. از فرایند ناپایدار نمی شود انتظار پایداری 
داشت. البته این مسائل را مطرح نکردم که ما وظایف فنی خود را نادیده بگیریم. برای افزایش ضریب 
امنیت ما هم مسئولیت هایی بر عهده داریم اما باید بدانیم وجود مشکلات امنیتی در فضای سایبری ناشی از 
نبود ساختارهای مناسب است. آذری جهرمی تأکید کرد: در یک سازمانی به اصول اولیه امنیتی بی اعتنایی 
کرده اند و اطلاعات حجیمی درز کرده یا دستکاری شده، بعد می خواهند با یک سیستم فنی به مقابله با آن 
مشکل بپردازند معلوم است که شدنی نیست؛ بنابراین باید توجه داشته باشیم که اولین نکته پیاده سازی و 

رفتارهای سازمانی سالم و ایجاد تراکنش های خوش ساخت در سازمان ها است.
وزیر ارتباطات ادامه داد: شما به عنوان مدیران آپا در سراسر کشور که مسئولیت دشوار امنیت سایبری را بر 

عهده دارید باید در رابطه با علل بروز رخدادهای ضد امنیتی و دلایل این موضوعات برای مسئولان مربوطه 
به روشنی صحبت کنید تا در سطح استان این مسئولان از آپا انتظار معجزه نداشته باشند.

میلیون  به ۷۰  امروز رقم  ادامه گفت: کشوری که دوره ای ۳۰۰ هزار مشترک موبایل داشت و  وی در 
مشترک رسیده طبیعی است که با افزایش تعداد مشترکان مشکلات مبتلابه آن افزایش یابد.

آذری جهرمی افزود: اما می بینیم که مثلًا یک مسئول می گوید فضای مجازی به اولین حوزه شکایت های 
مردم تبدیل شده است. این دوستان یا نمی دانند از چه حرف می زنند یا خود را به جهالت زده اند. امروزه 
همه وارد فضای مجازی شده اند. معلوم است که با حضور بخش زیادی از مردم در این فضا شاهد افزایش 
بزه هم خواهیم بود؛ اما سؤال این است که شما به عنوان منتقد چه ساختاری را برای مقابله با سو استفاده ها 

ایجاد کرده اید. اینکه این فضا را تعطیل کنیم مسائل حل می شود.
وزیر ارتباطات با اشاره به گزارش اخیر مرکز ماهر گفت: بیش از ۱۷۰۰ اپلیکیشین باج افزار با تعداد نصب 
بالا کشف شده است که بیشترین این اپلیکیشین ها مربوط به فیلترشکن ها است. وقتی دقیق نگاه می کنیم 
می بینیم یک مافیایی، فیلترشکن درست می کند و عقبه همان مافیا با عقبه مافیای ارزش افزوده یکی است. 
بعد که پای صحبت همین افراد می نشینیم می گویند بزرگ ترین مشکل کنونی کشور اینترنت و فضای 
مجازی است و باید با آن مقابله کرد. تمام زندگی مردم را می خواهند به هم بزنند تا کاسبی خود را راه 
بیندازند. وی افزود: ما در برابر این جریانات هم وظیفه داریم. البته می شود در برابر این افراد مثل خودشان 
هوچی گری سیاسی کرد ولی با این روش ها کار حل نمی شود؛ اما شما به عنوان متولیان امنیت سایبری 
وظیفه دارید که این مسئله را در حوزه مسئولیت خود تبیین کنید. امید عده زیادی در این کشور به ما است؛ 

بنابراین مراکز آپا باید دراین باره هم روشنگری کند.
سیاست گذاران حوزه  عنوان  به  ما  است که  این  آخر  و  نکته سوم  تأکید کرد:  ادامه  در  آذری جهرمی 
سازمان  آپا،  مرکز  میان  هم افزایی  باید یک  داریم  وظایفی  هم  اجرا  در حوزه  مدیرانی که  و  آی سی تی 
فناوری و سایر مراکز امنیت سایبری برقرار کنیم. اساساً اکنون یک حلقه مفقوده ای در حوزه اتصال دانش 
با حوزه امنیت وجود دارد. وی تأکید کرد: مثلًا مرکز آپا گزارشی ارائه می کند که ۱۷۰۰ باج افزار وجود 
دارد که نزدیک به ۱۷ میلیون قربانی گرفته است و یک پلت فرم داخلی هم این باج افزارها را برای نصب 
قرار داده است. خب این گزارش ها را تهیه می کنید و پایش را انجام می دهید اما این گزارش ها و پایش ها 
چه ثمره ای برای مردم دارد؟ اینکه اطلاع داده می شود این تعداد باج افزار وجود دارد تنها باعث افزایش 

نگرانی مردم می شود. باید حلقه هایی ایجاد تا پس از شناسایی امکان برخورد با باج افزارها هم ایجاد شود.

رئیس جمهور با تأکید بر اینکه علائم و برآوردها نشان می دهد که امسال رشد 
اقتصاد منهای نفت کشور مثبت باشد، گفت: طی ۹ ماه گذشته و به رغم تشدید 
هزار   ۳۴ و  گردیده  پرداخت  به موقع  جاری  بودجه های  فشارها،  و  تحریم ها 

میلیارد تومان بودجه عمرانی نیز تاکنون پرداخت شده است.
به گزارش ایسنا،  حسن روحانی هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 1399 کشور به 
مجلس شورای اسلامی در جمع نمایندگان بابیان اینکه بودجه سال آتی، بودجه 
استقامت و مقابله با تحریم خواهد بود، گفت: دشمنان در طرح شکست اقتصاد 
ایران اسلامی ناکام مانده اند و دولت طبق خواست مردم و مجلس در اقتصاد 
کلان گام های قابل ملاحظه ای برداشته و کشور در مسیر توسعه و رونق است.  
روحانی با اشاره به نکاتی که در بودجه سال 99 حائز اهمیت است، اظهار 
ما،  بودجه  مثل سال جاری  آینده هم  اینکه در سال  اول  مسئله  داشت: 

اعلام  دنیا  به  بودجه  این  برابر تحریم است.  استقامت در  ایستادگی و  بودجه 
می کند که علی رغم تحریم، کشور را مخصوصاً ازلحاظ نفت اداره خواهیم کرد.

رئیس جمهور بابیان اینکه تقریباً بودجه سال 99 با شرایطی که پیش بینی شده، 
خیلی به نفت اتکا ندارد، گفت: در جدول های بودجه خواهید دید، درآمدی 
که برای نفت خام و گاز در نظر گرفته شده با مقداری که در بودجه عمرانی 
پیش بینی کردیم، اگر همه پیش بینی ها حاصل شود، تقریباً نزدیک هم است و 

اگر آن پیش بینی ها حاصل نشود، بودجه عمرانی جلوتر است.
سال  عمرانی  بودجه  برای  تومان  میلیارد  هزار   70 اختصاص  از  رئیس جمهور 
آینده، خبر داد و خاطرنشان کرد: از ابتدای این دولت و در این شش سال از 
11 هزار میلیارد بودجه عمرانی در سال 91  به ترتیب جلوآمده و به 70 هزار 
میلیارد در سال آینده رسیدیم؛ یعنی بودجه عمرانی در شش سال گذشته بیش 

از شش برابر شده است و ان شاءالله طرح هایی که در بخش عمرانی مدنظر است 
را اجرایی و عملیاتی خواهیم کرد و با این گام  نسبت به بودجه عمرانی کشور 

برای سال آینده، همه طرح های عمرانی کشور اجرایی و عملیاتی خواهد شد.
روحانی با تأکید بر اینکه همه می دانیم در صادرات نفت با مشکلاتی مواجهیم 
اما درعین حال تلاش ما این است سختی معیشت مردم را کاهش دهیم، تصریح 
بیشتر  و  کند  پیدا  کاهش  مقداری  سختی ها  این  است  این  تلاش  همه  کرد: 

قابل تحمل باشد.
رئیس جمهور تأکید کرد: به همین دلیل در سال جاری برای کالاهای اساسی، 
ارز 4200 تومانی را اختصاص دادیم و برای بودجه سال 99  نیز برای کالاهای 

اساسی ارز 4200 تومانی پرداخت خواهد شد.
رئیس جمهور بابیان اینکه با اشاره به اینکه باوجود ارز چند نرخی، جلوگیری 
از سوءاستفاده و فساد مشکل است اما درعین حال دولت به خاطر اینکه مردم 
سال  در  اساسی  کالاهای  برای  داد:  ادامه  می کند،   تحمل  نباشند،  فشار  در 
و  بود  خواهد  تومان   4200 قیمت  به  ارز  بازهم  امسال  و  امروز  مانند  آینده 
حتی کالاهای غیراساسی آنها هم با ارز نیمایی خواهد بود که در این بودجه 
ارز نیمایی را 8500 تومان مدنظر قرار دادیم؛ بنابراین تلاش ما این است که 
بودجه سال ۱۳۹۹ کل  نباشد. روحانی گفت: لایحه  معیشت مردم در سختی 

هزار  و هشتادوهفت  میلیون و هشت صد  نوزده  بالغ بر  منابع  از حیث  کشور 
و سیصد و هفتاد میلیارد و نهصد و ده میلیون ریال  است که منابع عمومی 
دولت ازلحاظ درآمدها و واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی و مصارف 
بودجه عمومی دولت از حیث هزینه ها و تملک دارایی های سرمایه ای و مالی، 
بالغ بر پنج میلیون و شش صد و سی وهشت هزار و دویست و نودوسه میلیارد 
چهل ونه میلیون ریال است. رئیس جمهور افزود: منابع عمومی بودجه نیز بالغ بر 
چهار میلیون و هشت صد و چهل وپنج هزار و نهصد و شصت وهشت میلیارد 
و شصت وشش میلیون ریال است. درآمد اختصاصی وزارتخانه ها و مؤسسات 
دولتی نیز بالغ بر هفت صد و نودودو هزار و سیصدو بیست و چهار میلیارد و 

نهصد هشتاد و سه میلیون ریال است.
روحانی اظهار داشت: بودجه شرکت های دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی 
چهارده  بالغ بر  اعتبار  تأمین  منابع  سایر  و  درآمدها  ازلحاظ  دولت  به  وابسته 
میلیون و هشت صد و سی ونه هزار و چهارصد و پنجاه وهفت میلیارد و شش صد 
و هشتادونه میلیون ریال و از حیث هزینه ها و سایر پرداخت ها بالغ بر چهارده 
میلیون و هشت صد و سی ونه هزار و چهارصد و پنجاه وهفت میلیارد و شش صد 
قانون   52 اصل  طبق  بودجه  لایحه  این  که  است  ریال  میلیون  هشتادونه  و 

اساسی تقدیم مجلس شورای اسلامی خواهد شد.

وزیر ارتباطات در جمع مدیران مراکز آپا:

 مشکلات کشور با تعطیل کردن فضای 
مجازی برطرف نمی شود

کشف ۱۷۰۰ باج افزار فیلترشکن با ۱۷ میلیون قربانی

رئیس جمهور هنگام تقدیم لایحه بودجه ۹۹ به مجلس:

بودجه سال آتی، بودجه استقامت است
برآوردها این است که اقتصاد منهای نفت ما امسال مثبت باشد

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور گفت: یکی از معضلات در کشور ما این است که 
هنوز بسیاری از مسئولان به وجود بحران باور ندارند برای همین ریسک محور نیستند 

بلکه پاسخ محورند...


